
Slábnoucí trh s hazardem
Herny Paradise Casino 
Admiral výrazně zvýšily 
tržby i zisk. Výsledky 
kontrastují s vývojem 
celého trhu, který se 
loni smrskl o pětinu.
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Šlachta útočí na 
policejního šéfa Tuhého
K žalobcům cílícím na po-
licejního prezidenta Tomá-
še Tuhého se nově přidala 
i část vedení Útvaru pro 
odhalování organizované-
ho zločinu. str. 3

Turisté plní české hotely

Podnikatelé v domácím 
cestovním ruchu zažívají 
konjunkturu. Rekordnímu 
nárůstu poptávky nahrá-
vají zvěsti o teroristech, 
lepšící se služby i kousko-
vání dovolené. str. 4

Burzy se brexitu nebojí

Lavina zájmu o britské 
akcie a návrat libry na 
výsluní. Tak reagovaly 
britské finanční trhy na 
rostoucí šance, že Londýn 
zůstane i po referendu 
platnou součástí Evropské 
unie. str. 8

Rusko nemá peníze, 
prodá podíl v Rosněfti
Hospodářskou mizérii 
Ruska má vyřešit prodej 
podílu ve státem ovládané 
ropné společnosti Rosněfť, 
která je největším ruským 
producentem ropy. str. 9
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Automobilový 
byznys jinak
čistá mobilita, informační 
konektivita, sdílení 
aut, autonomní vozy. 
Automobilky hledají nové 
cesty k úspěchu na trhu.

témA
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MaRtin Čaban: brutální 
vražda je základní koření 
každé detektivky. brutální 
únik informací je zajímavá 
novinka, ale upřímně, nijak 
zvlášť mě to netáhne.

twitter.com/e15news

osobní 
bankrot. 

zn. Pro 
každého 

mnohem více dlužníků 
než dosud má dostat šanci 

vyhlásit osobní bankrot. 
Změnu zákona prosazuje 

ministerstvo spravedlnosti. 
Nyní musí dlužník v režimu 

osobní insolvence vrátit 
věřitelům do pěti let alespoň 

30 procent dluhu. Tyto hranice 
ale mají padnout. Někteří 

právníci i úvěrové firmy však 
namítají, že dlužník by tím 

neměl dostatečnou motivaci 
splácet závazky. A jemnější 

norma by také mohla navádět 
lidi k ještě větší finanční 

nezodpovědnosti. událoSti / str. 2



n Mezi právníky a úvě-
rovými společnostmi 
vzbudil rozruch plán mi-
nisterstva spravedlnosti 
na změnu pravidel pro 
osobní bankroty. Vstoupit 
do insolvence má být pro 
drobné dlužníky snazší. 

Daniel Novák

Novela insolvenčního záko-
na ještě ani neprošla celým 
legislativním procesem a na 
ministerstvu spravedlnosti se 
už rodí další nové znění normy. 
Tentokrát se zaměří na osobní 
bankroty. Tedy když běžný člo-
věk nezvládne splácet půjčky. 

„Jedním z hlavních cílů má 
být, po vzoru zahraničních 
úprav, zpřístupnění oddlužení 
širšímu okruhu dlužníků. Je 
uvažováno odstranění současné 
spodní hranice nutné pro vstup 
do oddlužení,“ sdělila Kristina 
Labohá z tiskového oddělení 
ministerstva.

V současnosti musí dlužník 
v režimu osobní insolvence vrá-
tit věřitelům do pěti let alespoň 

třicet procent dluhů. Pokud 
se uskuteční plány ministra 
spravedlnosti Roberta Pelikána 
(ANO), tato hranice padne. Sou-
časně by se prodloužila celková 
doba oddlužení. Zástupkyně 
resortu spravedlnosti však zdů-
raznila, že je to pouze pracovní 
návrh.

Plánovaná změna už přesto 
stačila vzbudit rozruch. „Hra-
nice třiceti procent a pětileté 
období pro úhradu dluhů 
alespoň v této výši jsou srovna-
telné s právní úpravou u našich 
sousedů a nevidím racionální 
důvod je měnit. Pokud by mělo 
dojít ke snížení této hranice na 
nulu, dlužník by neměl motivaci 
dluhy splácet,“ soudí advokát 

Bystrík Bugan, který se zabývá 
insolvenčním právem. Důležité 
podle něj je, aby se nová pravi-
dla týkala dluhů vzniklých až po 
účinnosti novely.  

Nadšené nejsou ani ne-
bankovní úvěrové firmy. „Na 
základě našich zkušeností 
se obáváme, že tento krok by 
předem naváděl lidi k nezodpo-
vědnému finančnímu chování, 
které by ještě umocnilo prodlou-
žení insolvenčního procesu. Ke 
zneužívání institutu insolvence 
dochází již nyní a tento krok by 
situaci ještě výrazně zhor-
šil,“ uvedl mluvčí společnosti 
Provident Financial Ondřej 
Holoubek.   

V sněmovně je teď návrh 
novely insolvenčního zákona, 
jehož cílem je omezit rejdy in-
solvenčních mafií. I tato novela 
však obsahuje změnu pravidel 
kolem oddlužení. Reguluje hlav-
ně služby spojené s osobním 
bankrotem. Jejich poskytovatelé 
si za návrh na povolení oddlu-
žení nebo insolvenční návrh bu-
dou moci účtovat nejvýše čtyři 
tisíce korun bez DPH, v případě 
společného oddlužení manželů 
maximálně šest tisíc korun bez 
DPH. 
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Hypotéky na míru
Nejvyšší kontrolní úřad obvinil Státní fond 
kinematografie, že rozděluje prostředky ne-
transparentně, což dokládá i pochybením u tří 
podpor ve výši 1,3 milionu korun. Úřad přitom 
zkontroloval přes dvě stovky podpor za 654 mi- 
lionů za léta 2013 až 2015, takže pochybení se 
týkají hrůzostrašných 0,2 procenta udělené 
podpory. Úřad se podivuje i nad tím, že hodno-
titelé projektů mají velmi rozdílné názory na 
projekty. To je v době postmoderní, kdy nikdo 
moc neví, jaké hodnoty v umění platí a kdo je 
s kým větší kamarád, opravdu zločin. Navíc má 
NKÚ v tiskové zprávě chyby, neboť pobídky pro 
zahraniční producenty ve Francii nečiní dvacet 
procent, ale třicet. Možná méně bombastičnos-
ti, to státním institucím sluší více.

Každý desátý člověk mající hypotéku za ni dá 
měsíčně tři čtvrtiny příjmů, téměř polovina lidí 
pak více než půlku. Toto zjištění musí poněkud 
kazit radost realitního trhu řičícího nadšením, 
jak trh prožívá boom a jakým jsou nízké úroky 
hypoték zázrakem. A to lze do budoucna čekat 
spíše nárůst sazeb, a tedy i vyšší měsíční splát-
ky. To se bude hodně lidí za dalších pár let divit.

Hitem sociálních sítí se stala parodická hymna 
o odchodu Británie z EU. Praktických písní se 
ale nabízí více, zejména těch punkových v čele 
se Should I Stay or Should I Go od The Clash 
nebo God Save The Queen od Sex Pistols. Tak 
hlavně aby z toho nebyla Anarchy in the U.K.

Zápisník  
Dušana Kütnera

Protagonisté dne

Milan KubeK

Prezident české lékařské komory

Vladimir putin

ruský Prezident

Robert KaliňáK

slovenský ministr vnitra

Kritizoval akreditace nemocnic, 
které prý jen odčerpávají peníze 
a komplikují práci. Šéfové nemocnic 
se proti tomu rázně ohradili.

str. 3

Zvažuje, že hospodářskou mizerii 
země vyřeší prodejem rodinného 
stříbra – podílu v největším ruském 
producentovi ropy Rosněfť.

str. 9

Nedokázal uspokojivě vysvětlit 
své obchodní záležitosti. Opozice 
podporovaná částí veřejností trvá 
na jeho odchodu.

str. 10

Nová úprava 
insolvenčního zákona    
by předem naváděla 
lidi k nezodpovědnému 
finančnímu chování, 
obávají se nebankovní 
úvěrové firmy.

Justice chystá přelom 
v osobních bankrotech 

zMěny. Dlužník v insolvenci teď musí věřitelům vrátit do pěti let alespoň třicet procent dluhů. Pokud vyjdou 
plány ministra spravedlnosti Roberta Pelikána (ANO), tato hranice padne a prodlouží se doba oddlužení.
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n Kampaň lékařské 
komory se dotkla 
nemocnic s razítkem 
kvality.

Adéla Čabanová

Prezident České lékařské 
komory Milan Kubek kri-
tizoval certifikáty kvality 
nemocnic, které potvrzují 
zavádění bezpečných postu-
pů. Podle Kubka akreditace 
„zdravotníkům komplikují 
práci a nepřispívají k bez-
pečnosti“. Z nemocnic prý 
čerpají nemalé prostředky 
a lékařům berou čas na 
pacienty. Šéfové nemocnic 
se proti tomu ohrazují.  

Například v Krajské 
nemocnici Liberec právě 
akreditaci kvality obhajují. 
„Samotný proces akreditace 
znamená určitou finanční 
zátěž, na druhou stranu 
dává důkladnou zpětnou 
vazbu pro celou nemocnici, 

jednotlivá oddělení i téměř 
každého zdravotníka,“ 
uvedl mluvčí liberecké 
nemocnice Václav Řičář. 
Přínosy akreditace podle 
něj převyšují náklady.

Za konzultace a prověření 
zaplatí nemocnice 
akreditační spo-
lečnosti statisí-
ce korun. Na 
druhé straně 
ale nemoc-
nice ušetří 
na léčbě 
komplikací. 
Certifikát kva-
lity má v Česku 
většina nemoc-
nic s akutní péčí, 
ale také některé léčebny 
a polikliniky. 

Udělení razítka potvrzu-
je, že nemocnice zavedla 
pravidla a standardní po-
stupy pro rizikové činnosti, 
například pro identifikaci 
pacientů, zacházení s léky, 
předcházení pádům a po-

dobně.  „Například u infekcí 
krevního řečiště došlo 
v dlouhodobém trendu 
k významnému poklesu,“ 
sdělila mluvčí Nemocnice 
Na Homolce Martina Dostá-
lová. Příznivcem akreditací 

je ministr zdravotnictví 
Svatopluk Něme-

ček. 
Ostravská 

fakultní 
nemocnice, 
kterou dříve 
vedl, má jako 
jedna z mála 

v Česku prestiž-
ní mezinárodní 

certifikát JCI. „Jed-
noznačně dochází ke 

zlepšování ukazatelů kva-
lity,“ uvádí Tomáš Oborný, 
mluvčí Fakultní nemocnice 
Ostrava.

V České republice je 
oprávněno k udílení ofi- 
ciálních certifikátů kvality  
ve zdravotnictví devět spo-
lečností.  názoRy str. 12

n Je to druhá vlna 
nátlakové kampaně, 
kdy se končící ředitel 
ÚOOZ a jeho příznivci 
snaží zvrátit reorgani-
zaci policie, míní její 
šéf.

Pavel Otto
 

Po snaze olomouckého vrch-
ního státního zastupitelství 
kriminalizovat policejního 
prezidenta Tomáše Tuhého 
a některé jeho náměstky 
se k žalobcům přidala část 
vedení Útvaru pro odhalování 
organizovaného zločinu. Dů-
vodem je spor o reorganizaci 
policie, který ani navzdory 
silnému zpolitizování nedo-
padl tak, jak si končící šéf 
jednotky Robert Šlachta pod-
porovaný ministrem financí 
Andrejem Babišem (ANO) 

představoval. Šlachta spolu 
s vedoucím ostravské expozi-
tury útvaru Jiřím Komárkem 
chce předložit sněmovnímu 
výboru pro 
bezpečnost 
důkazy o tom, 
že Tuhý je 
podezřelý 
z „brutálního“ 
úniku informa-
cí souvisejících 
s hospodář-
skou krimi-
nalitou. Má se 
jednat o kauzu 
Vidkun, kde 
spolu s dalšími 
aktéry čelí 
stíhání olomoucký hejtman 
Jiří Rozbořil (ČSSD).

Tuhý pochybení odmítá 
a hovoří o „nebývalém účelo-
vém nátlaku“. Podle ministra 
vnitra za sociální demokracii 
Milana Chovance by se věcí 
měla zabývat hlavně Generál-

ní inspekce bezpečnostních 
sborů. Ta už před několika 
dny oznámila, že prověří, zda 
Šlachtův útvar nedodával in-

terní informa-
ce Babišovi.

Podle 
Komárka 
se policie 
nereorganizuje 
kvůli zkva-
litnění práce, 
ale proto, aby 
byl odstaven 
Šlachta. Na 
GIBS se obrátit 
nechce, proto-
že z její strany 
prý zazname-

nal pokus o průnik do spisu 
Vidkun. 

„Požádám v příštím týdnu, 
aby mně a mému řediteli 
bylo umožněno slyšení před 
bezpečnostním výborem,“ 
řekl Komárek. Dodal, že 
disponuje důkazy, o kterých 

nemůže mluvit, protože je 
stále policista a má povinnost 
mlčenlivosti.

„Je to druhá vlna nátlakové 
kampaně. Šlachta a jeho pří-
znivci se snaží zvrátit rozhod-
nutí o reorganizaci policie,“ 
reagoval Tuhý. O účelovosti 
jednání Šlachty a spol. svědčí 
podle něj to, že se nejdříve 
vyjadřují v médiích. „To je 
nelegitimní a velmi manipu-
lativní postup,“ konstatoval 
policejní prezident. 

Chovanec připomněl, že 
pokud policisté podezírají 
kolegy včetně šéfa z trestné 
činnosti, mají povinnost obrá-
tit se na GIBS. Ministr počítá 
s tím, že se s Tuhým zúčastní 
případného jednání posla-
neckého výboru k údajnému 
propojení policie a zločinu. 
„Doufám, že záležitost není 
jen další kolo politicko-me-
diálního nátlaku na vedení 
policie,“ uzavřel.  

www.e15.cz | 3 |

Pokud policisté 
podezírají kolegy 
včetně šéfa policie 
z trestné činnosti, 
mají povinnost 
obrátit se na GIBS, 
uvedl Chovanec.

Oprávnění  
k udílení oficiálních 

certifikátů kvality  
ve zdravotnictví má  

v Česku 

9
společností.

Šlachta útočí na policejního šéfa 
tuhého. Chce před poslance

o VýdaJíCh na obranu či blížícím se summitu NATO jednal v Pra-
ze na první oficiální návštěvě Česka předseda Vojenského výboru 
NATO Petr Pavel (vpředu). Poukázal na nízké obranné výdaje Čes-
ka, které je v poslední čtvrtině členských zemí.  názoRy str. 12
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investice do kvality se 
vyplatí, tvrdí nemocnice

Brněnským primátorem 
zůstává Vokřál 
V Brně podpisem koaliční 
smlouvy vznikla koali-
ce hnutí ANO, Žít Brno, 
Strany zelených, TOP 09 
a KDU-ČSL. Vytvořili ji 
partneři z bývalé koalice, 
která se rozpadla v dub-
nu, a přidala se TOP 09. 
Primátorem zůstává Petr 
Vokřál (ANO).  Více e15.cz

Krajská tripartita je  
pro reorganizaci OKD 
Moravskoslezská krajská 
tripartita chce, aby byl 
úpadek těžební společ-
nosti OKD řešen reorga-
nizací, nikoli konkurzem. 
Žádá také, aby stát byl 
po reorganizaci většino-
vým vlastníkem. Firma 
je v úpadku od května. 
Insolvenční návrh na sebe 
podala sama s tím, že dlu-
ží nejméně 650 věřitelům 
přes sedmnáct miliard 
a závazky není schopna 
splácet vzhledem k majet-
ku sedmi miliard. /čtk/

Krátce
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n Rekordnímu nárůstu 
poptávky nahrávají 
zvěsti o plážových 
teroristech, lepšící 
se tuzemské služby 
i kouskování dovolené.

Jan Šindelář

Podnikatelé v domácím 
cestovním ruchu zažívají 
nečekanou konjunkturu. Tu-
zemští turisté se hromadně 

vrhli na cestování po českých 
zemích, což dokládají první  
letošní data Českého statis-
tického úřadu i zkušenosti 
podnikatelů. Ti hlásí nárůst 
poptávky o desítky procent. 

„Už druhý rok po sobě se 
zájem prudce zvyšuje, letos 
zatím asi o třicet procent,“ 
řekl deníku E15 majitel ces-
tovní kanceláře Atis Petr Krč. 
Podle něho boomu tuzem-
ských dovolených nahrávají 
bezpečnostní rizika, která 
vyhánějí turisty z některých 

destinací u moře. Lidé pak 
připravené peníze investují 
doma. „Prodáváme běžně lu-
xusní hotely, které byly kvůli 
vyšší ceně ještě nedávno 
neprodejné,“ doplnil Krč. 

Cestují hlavně rodiny 
s dětmi a senioři. Rostoucí-
mu zájmu pak odpovídají 
i kapacity. Zatímco ještě 
předloni jich zbývalo na 
poslední chvíli až 40 pro-
cent, letos je to jen desetina. 
Lákají především Krkonoše, 
západočeský lázeňský troj-

úhelník, Luhačovice nebo 
Beskydy. 

„Domácí cestovní ruch 
funguje velmi dobře,“ sou-
hlasí i generální ředitel Če-
doku Radek Drechsler. Firma 
letos eviduje nárůst 
počtu prodaných 
zájezdů po 
Česku o 40 pro-
cent. 

Statistici 
zatím zare-
gistrovali od 
ledna do dub-
na v hotelech 
1,35 milionu 
českých hostů, 
což je meziročně 
o 11 procent více. Kvar-
tální výsledky za všechna 
ubytovací zařízení dokonce 
hovoří o nárůstu o 22 pro-
cent. 

Mluvčí agentury Czech-
Tourism Martina Fišerová 
přidává k hrozbě útoků další 

důvody. Podle ní se v posled-
ních letech výrazně zlepšily 
služby v regionech. „Pomá-
hají i prodeje na slevových 
portálech, díky kterým lze 
zaplnit i termíny mimo hlavní 

sezonu. Jejich klienti 
už přitom nejsou 

vnímáni jako 
hosté druhé ka-
tegorie,“ řekla 
Fišerová. Tren-
dem je podle 
ní i rozdělení 
jedné dlouhé 

dovolené na 
více krátkých, 

z nichž jedna patří 
toulání po českých 

luzích. Svou roli stále 
ještě hraje i měnová politika 
ČNB, která oslabuje korunu.

Podle předpovědí Czech-
Tourismu tak počet českých 
hostů letos poprvé přesáhne 
devět milionů, když loni to 
bylo 8,5 milionu.

Čeští turisté  
plní české hotely

Lipenský mAgnet. Stro-
mový park na Lipně je jednou 
z atrakcí, které lákají české 
turisty k cestám po vlasti.

Česká republika si 
v aktuálním vydání žebříčku 
nejbezpečnějších zemí světa 
Global Peace Index polepšila 
o šest příček, když pronikla na 
šesté místo ze 163. Předstihla 
například sedmé Švýcarsko. 
Nejmírumilovnější jsou 
obyvatelé Islandu, Dánska 
a Rakouska. Nejhůře je na 
tom Sýrie, Demokratická 
republika Kongo, Jižní Súdán, 
Středoafrická republika, 
Nigérie, Libye, Pákistán či 
Afghánistán. Více e15.cz

Česko  
bezpečnější

Dukovany budou stát 
i příští rok 
V Jaderné elektrárně Du-
kovany se odstávky bloků 
protáhnou o měsíce až do 
příštího roku. Kromě kon-
trol svarů budou technici 
provádět zkoušky zařízení 
a realizovat investice, jež 
ČEZ potřebuje dokončit 
kvůli podání žádosti o nové 
povolení provozu.

Management Škody Auto 
posílí Schürmann 
Novým členem představen-
stva Škody Auto odpověd-
ným za ekonomii bude od 
srpna Klaus-Dieter Schür-
mann (52) z VW Užitkové 
vozy. Nahradí Winfrieda 
Krauseho (54), který bude 
naopak nově v předsta-
venstvu VW Užitkové vozy 
odpovědný za finance a IT.

Čechům proti Turecku věří 
bookmakeři i sázkaři
Teprve v posledním zápase 
skupiny D na Euru ve Francii 
jsou čeští fotbalisté favority. 
Zatímco na výhru se Španěly 
měli kurz 7,5:1 a s Chorvatskem 
5:1, na úterní souboj proti 
Turecku vypsali bookmakeři 
kurz na výhru 2,4:1. Zlepšila 
se i nálada sázkařů, na výhru 
Čechů sází 80 procent tipérů.

Objem mobilních plateb 
dál roste
Češi loni prostřednictvím 
mobilních plateb zaplatili 
2,028 miliardy korun, což 
je meziročně o tři procenta 
více. Uživatelé si přes mobilní 
zařízení pořizovali například 
SMS jízdenky, hradili parkovné 
a kupovali nejrůznější elek-
tronický obsah, jako je hudba 
nebo hry. /čtk/

Krátce

Počet  
českých hostů  

letos zřejmě přesáhne

devět 
milionů.
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http://zpravy.e15.cz/domaci/udalosti/ceska-republika-je-sestou-nejbezpecnejsi-zemi-1303112
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n Hernám Paradise 
Casino Admiral se 
v loňském roce mi-
mořádně dařilo. Jejich 
výsledky tak kontras-
tují s vývojem celého 
trhu. Ten se v roce 
2015 o pětinu smrskl.

Dušan Kütner

Síť kasin a heren se značkou 
Paradise Casino Admiral 
loni výrazně zvýšila tržby 
i zisk. Stalo se tak přitom 
v době stále se přitvrzují-
cího boje proti patologic-
kému či rizikovému hraní, 

kvůli kterému loni zmizelo 
z mapy Česka přes 17 tisíc 
herních automatů.

Celkový obrat firmy 
provozující dvanáct 
kasin s výherní-
mi automaty 
a téměř čtyři 
desítky men-
ších heren 
loni dosáhl 
3,46 mili-
ardy korun, 
předloni 
to bylo 
2,68 miliardy. 
„Vedení společ-
nosti pokračovalo 
v rozšiřování sítě kasin a ve 
zvyšování atraktivnosti her. 
To se odrazilo v devětadva-

cetiprocentním nárůstu 
celkového obratu,“ uvedla 
firma ve výroční zprávě. 

Rozšíření počtu provozo-
vaných kasin a investice 

do stávajících her-
ních středisek se 

navíc podle fir-
my odrazily na 
výtěžnosti her. 
Firma patřící 
do nadnárod-
ního holdingu 

Novomatic tak 
přijala sázky za 

2,77 miliardy ko-
run, na výhrách ale 

vyplatila 2,24 miliardy. 
Zůstalo jí tak 533 milionů, 
o 22 procent více než o rok 
dříve a nejvíce za několik 
posledních let. I to mělo vliv 
na to, že čistý zisk Paradise 
Casino Admiral zaznamenal 
ještě výraznější nárůst než 
tržby, a to více než o dvě tře-
tiny na 620 milionů korun. 
To je rovněž nejlepší výsle-
dek v posledních letech.

Síti kasin a heren působí-
cích na českém trhu téměř 
dvacet let se tak dařilo lépe 
než celému trhu. Podle 
informací ministerstva 
financí totiž loni klesl obrat 
sázkových her v kasi-
nech více než o pětinu na 

6,17 miliardy korun. Objem 
peněz vsazených v některé 
z karetních her v kasinech 
sice stoupl o třicet pro-
cent, v tomto segmentu se 
ale prosází výrazně méně 
peněz než u kasinových sáz-
kových her – vloni to bylo 
1,23 miliardy.

trh hazardních her padá, 
ale Casina Admiral jedou

Mateřskou firmou sítě kasin 
Admiral je největší výrobce 
hracích zařízení ve střední 
Evropě, rousínovský European 
Data Project. Jeho tržby 
loni klesly o tři procenta 
na 2,35 miliardy, zisk se 
ale zvýšil o osm procent na 
860 milionů. Za poklesem 
tržeb je snížení příjmů 
z pronájmů hracích přístrojů. 
Firma loni zaměstnávala 
1150 zaměstnanců, meziročně 
o čtyři procenta méně.

byznys s automaty 
je slabší

Fo
to

 č
tk

V zAjetí herního moni-
toru. Zatímco provoz kasin 
a heren rousínovské společnosti 
European Data Project loni 
skvěle vydělával, sama výroba 
herních zařízení mírně drhla.

Firma přijala  
sázky za 2,77 miliardy 
a na výhrách vyplatila 

2,24 miliardy. Zůstalo jí tak

533
milionů korun.

Výsledky Paradise Casino Admiral (v miliardách korun)

Pramen výroční zpráva firmy
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miliardář 
krúpa chce 
koupit 
pohledávky 
Vítkovic

Slovenský miliardář Pavol 
Krúpa chce prostřednictvím 
své společnosti Arca Capital 
odkoupit pohledávky Raif-
feisenbank za některými 
společnostmi strojírenské 
skupiny Vítkovice. Nabízí 
za ně 45 procent nominální 
hodnoty. Nabídka platí do 
zítřka. Jak se na ni dívá 
banka, Raiffeisenbank 
nesdělila.

Arca vyjádřila zájem 
o pohledávky společností 
Vítkovice Heavy Machinery, 
Vítkovice Mechanika, Vít-
kovice Revmont, Vítkovice 
Power Engineering a Vítko-
vice Doprava. 

Některé z firem vítkovic-
ké skupiny Jana Světlíka 
čelily insolvenčnímu řízení. 
Dvě řízení letos soud zamítl. 
Insolvenční řízení tak nyní 
hrozí kvůli téměř šestimi- 
lionové pohledávce brněn-
ského Wetag Investu už jen 
společnosti Vítkovice Power 
Engineering, hlavní součás-
ti skupiny. Podle Vítkovic 
firma v žádném případě 
není v situaci úpadce.

Společnost Vítkovice 
Holding, která zastřešuje 
celou skupinu, loni vytvo-
řila konsolidovaný zisk 
240 milionů korun, což bylo 
o 160 milionů korun méně 
než v roce 2014. Pokles zisku 
firma vysvětluje zvýšením 
rezerv. Konsolidované tržby 
jí klesly o dvě miliardy na 
14 miliard korun.

Čtyřiačtyřicetiletý Krúpa 
má pověst tvrdého obchod-
níka, jenž využívá slabin 
firem, které se ocitnou v pro-
blémech. Nedávno předložil 
nabídku i na koupi společ-
nosti OKD. /čtk/ Více e15.cz

Krúpa má 
pověst tvrdého 
obchodníka, jenž 
se snaží využít 
slabin firem, 
které se ocitnou 
v problémech.

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/krupa-chce-od-banky-odkoupit-pohledavky-svetlikovych-vitkovic-1303133


Vize čisté mobility, konek-
tivita, sdílení aut, auto-
nomní vozy… Nic už není na 
automobilovém trhu tak, jak 
bývalo. Ustálené pořádky se 
hroutí, nové výzvy se obje-
vují a mnozí na to pohlížejí 
s rozpaky. „Tahle dekáda 
změní vše,“ řekl ředitel 
Nissan Europe Paul Willcox. 
„Jsme na začátku revoluce,“ 
dodal šéf Fordu Mark Fields. 

PřekvaPivá sPojenectví 
Výrobci aut na novou po-
ptávku promptně reagují. 
BMW se spojilo s německý-
mi soupeři Audi a Mercedes-
-Benz kvůli pořízení mapové 
služby Nokie. Stálo je to 
2,8 miliardy dolarů. Před-
stavitelé prémiových značek 
přiznali, že bez této transak-
ce by se rozvoj samořiditel-
ných aut výrazně zbrzdil. 

General Motors utratil 
500 milionů dolarů za stra-
tegickou alianci s Lyftem, 
jedním z hlavních rivalů 

společnosti Uber zabývající 
se sdílením aut. Ford inves-
toval 182 milionů dolarů do 
softwarové společnosti Pivo-
tal. Právě ta mu pomohla se 
zrodem aplikace FordPass, 
jež je klíčovou částí plánů 
mobility americké značky. 
A sebevědomí společnosti 
ze San Franciska nechybí. 
Prohlásila, že to, co udělala 
pro automobilové odvět-

ví, znamenalo významem 
totéž co iTunes pro hudební 
odvětví. 

Automobiloví výrobci 
dnes nemohou jinak než 
hledat podobná spojení 
a utrácet miliardy. Jinak by 
rychle ztratili dech tváří 
v tvář výzvám budoucnosti, 
agresivním IT rivalům i oče-
káváním stále náročnějších 
zákazníků. 

Hledá se génius
„Je to trend posledních mě-
síců. Automobilky vydávají 
stále více peněz za investice, 
výzkum a také za akvizice,“ 
řekl analytik IHS Automoti-
ve Jeremy Carlson. A dodal, 
že stále častěji také hledají 
talentované vývojáře, IT 
specialisty, programátory, 
zkušené vedoucí pracovníky 
a nebojí se je přeplácet. 

Francouzská PSA Peu-
geot Citroën najala býva-
lou výkonnou manažerku 
Yahoo Brigitte Cantaloue-
ovou a pověřila ji funkcí 
první „digitální“ mana-
žerky ve skupině. Koncern 
Volkswagen zaměstnal býva-
lého výkonného manažera 
Applu Johanna Jungwirtha, 
do nového oddělení digitální 
strategie.

Šéf aliance Renault-Nis-
san Carlos Ghosn řekl, že 
výrobci aut potřebují tyto 
experty, protože výroba aut 
a digitální inovace jsou dvě 

naprosto rozdílné oblasti, 
vyžadující kompletně odliš-
né myšlení. 

nadšení i skePse
Výrobci aut pohlížejí na nové 
příležitosti – chytrou mobi-
lity, elektrické pohony a pro-
pojená auta, samořiditelné 
vozy – jako na šanci „zatřást“ 
se svým vlastním byznysem 
a získat nové prostředky. 

Příjem z prodejů nových 
aut v roce 2030 vystoupá 
podle předpovědi McKinsey 
na čtyři biliony dolarů z loň-
ských 2,75 bilionu dolarů. 
Z prodaných aut bude 15 pro-
cent zcela autonomních.

Na druhé straně ne 
všichni jsou aktivní jako 
německé prémiové značky či 
Volkswagen sázející na elek-
tromobilitu. „Očekáváme, že 
do roku 2025 představíme 
více než 30 nových elektro-
mobilů. A od tohoto roku bu-
deme ročně prodávat dva až 
tři miliony čistě elektrických 
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automobilky hledají 
nové cesty k úspěchu
n Firmy jako 
Kodak a Polaroid 
přehlédly nástup 
digitálních kamer. 
Nechceme se 
s automobily 
ocitnout ve stejné 
pozici jako kdysi 
oni, komentovala 
budoucnost 
automobilového 
trhu Barb 
Samardzichová 
z evropského 
zastoupení Fordu. 
Vystihla tak 
problém, před 
kterým dnes 
automobilky stojí. miliardy Navíc. Automobilky hledají vývojáře, IT specialisty či programátory a nebojí se je přeplácet. Musejí se vyrovnat s mocnými 

agresivními rivaly z oboru IT i s požadavky stále náročnějších zákazníků. 

Automobilový svět v roce 2030

Pramen Morgan Stanley

Evropa USA Čína Korea/Japonsko Indie
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n Bitva o mladé zá-
kazníky začala. Au-
tomobilky jim hlavně 
nabízejí službu sdílení 
aut. Ale nevypadá to, 
že by slavily vítězství. 

Carsharing, tedy sdílení aut 
více řidiči, zatím ve světě 
provozují přímo jen dva 
výrobci automobilů – Dai-
mler a BMW. Jejich služby se 

jmenují Car2Go, respektive 
DriveNow. 

Daimler uvedl, že Car2Go 
využívá již více než jeden 
milion lidí. Mají k dispozici 
flotilu zhruba 13 tisíc miniaut 
SmartForTwo v 30 evrop-
ských a severoamerických 
městech. BMW dosáhlo 
podobného počtu uživatelů. 
Svůj DriveNow provozuje 
v devíti evropských městech 
s vozy Mini a BMW včetně 
elektromobilu BMW i3. 

Oba výrobci však při-
znávají, že se jen těžko 
vyrovnávají s nejrůznějšími 
omezeními ve městech. Tře-
ba BMW kvůli tomu kdysi 
skončilo v San Francisku, 
nyní se však pokouší do USA 
vrátit. Službu ReachNow 
nabízí nově v Seattlu. 

Další producenti auto-
mobilů zatím s myšlenkou 
sdílení aut jen experimentu-
jí. Například Ford dokončuje 
testování v Londýně. Použil 
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Auta jsou dnes jedněmi 
z nejméně využitých, zato 
životní prostředí nejvíce 
znečišťujících, čas beroucích, 
nejnebezpečnějších strojů. 
Tak charakterizovalo 
výzkumné oddělení investiční 
banky Morgan Stanley 
nejoblíbenější dopravní 
prostředek světa. Své 
příkré hodnocení podpořilo 
čísly ze statistik Světové 
zdravotnické organizace. Auta 
jsou v průměru využívána 
denně jen necelou hodinu, 
spotřebovávají kolem 
45 procent světových zásob 
ropy při ročním nájezdu kolem 
16 bilionů kilometrů. Navíc 
každý rok zabijí 1,3 milionu lidí 
při dopravních nehodách. 

auto jako 
veřejný nepřítel

Jaroslav 
Matějka

stranu připravil

Sdílení aut: výrobci váhají
tříkolka Se vejde. Japonská Toyota vsadila ve francouzském Grenoblu na sdílení tříkolových skútrů i-Road. 

výměNa řidičů. Službu sdílení aut od Daimleru Car2Go využívá již více než jeden milion lidí v tři-
ceti evropských a severoamerických městech. 

vozů,“ řekl šéf koncernu VW 
Matthias Müller. I v bu-
doucnu budou automobilky 
šťastné, když budou moci 
pouze vyrábět auta, třeba 
i pro jiné. Zůstanou tak ve 
své současné roli. „Některým 
bude postačovat kontrakt 
na hardware pro Apple nebo 
Google. Na tom ale nebude 
nic špatného,“ komentoval 
analytik Carlson.

jen více kilometrů
Budoucí zisk výrobců auto-
mobilů bude mnohem méně 
plynout z produkce, prodeje 
a financování aut. Zato mno-
hem více ze samotné jízdy je-
jich aut. „Trend je jasný – od 
výroby mechanických částí 
směrem k softwaru, datům, 
sdílení. Tam je hodnota,“ 
uvedla ve své oborové zprávě 
banka Morgan Stanley.  

„Toyota generuje ročně 
příjem 230 miliard dolarů 
a prodá 10 milionů aut. Patří 
jí třináct procent globál-
ního trhu s automobily. Ve 
srovnání s tím firma sdílející 
auta, která by účtovala 
1,5 dolaru za míli, by mohla 
dosáhnout příjmu Toyoty, 
pokud by jí patřilo pouhé 
1,5 procenta ze 16 bilionů 
kilometrů, které se ujedou 
ročně,“ řekl analytik Adam 
Jonas na kongresu Automoti-
ve News v Detroitu. 

Automobilka Ford se 
domnívá, že celkový trh 
mobility – včetně sdílení 
jízd, aut, vlakového sdílení 
a půjčoven aut – má hodnotu 
kolem 4,5 bilionu dolarů. 
„Na tom se ale zatím vůbec 
nepodílíme,“ řekla Samard-
zichová z Fordu. 

při nich flotilu 50 aut 
v 25 městských částech. Audi 
testuje trochu jiné schéma 
ve Stockholmu. Tam skupina 
lidí sdílí vlastnictví aut a dělí 
se o platbu měsíčních účtů. 

Toyota zase nabídla ve 
francouzském Grenoblu 
ke sdílení tříkolové skút-
ry i-Road. Mnozí skeptici 
si z nich utahují. Hovoří 
o „nahnutém experimentu“. 
A nejen kvůli tomu, že se 
tříkolky při ostrém průjezdu 
zatáček naklánějí. Poukazují 
na to, že Toyota vše testuje 
jakoby stranou, není si jistá 
tím, co dělá. 

„Zatím se jen velmi málo 
výrobců odhodlalo k tomuto 
typu byznysu, a zejména 
že by ho provozovali sami. 
Ovšem ti, kdo zatím stojí 
opodál a vyčkávají, toho 
budou možná po čase lito-
vat,“ řekl Colin Bird z IHS 
Automotive.

Podle něho je sice pravda, 
že dnes „zisky nejsou nijak 
ohromující“, ale dodává, že 
nespornou hodnotou služby 
je to, že představuje zajíma-
vé a dostupné vozy značek 
hlavně mladým lidem 
z měst, kteří jsou k vlastnic-
tví aut skeptičtí. 



| 8 | trhy & světová ekonomika

Indie chce zvýšit příliv investic, uvolní podmínky

Indická vláda oznámila rozsáhlou liberalizaci pravidel pro 
zahraniční investice. Uvolnění se týká zejména zbrojní 
produkce, civilního letectví, farmaceutického průmyslu, ale 
i maloobchodu. Americká technologická společnost Apple 
si například bude moci díky reformám otevřít v zemi své 
prodejny.

Nezaměstnaných na Slovensku ubylo

Slovensko mělo nejméně nezaměstnaných v posledních 
devíti letech. Bez práce bylo 9,45 procenta obyvatel, v dubnu 
přitom míra nezaměstnanosti dosáhla 9,64 procenta. 

Maďarská vláda koupí část Erste 

Maďarská vláda podepsala s Evropskou bankou pro obnovu 
a rozvoj dohodu o koupi celkem 30 procent maďarské divize 
rakouské Erste Group Bank. Vláda si od přelomové dohody 
o investici do bankovního sektoru slibuje posílení úvěrové 
aktivity. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,814

Čína 1 3,629

Dánsko 1 3,639

EMU 1 27,060

Chorvatsko 1 3,599

Japonsko 100 22,819

Kanada 1 18,634

Maďarsko 100 8,648

Norsko 1 2,892

Polsko 1 6,162

Rusko 100 37,358

Švédsko 1 2,899

Švýcarsko 1 24,862

Turecko 1 8,244

USA 1 23,877

Velká Británie 1 34,971

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 20. 6. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 56,00 3,99

ČEZ 432,80 2,95

Erste Bank 582,50 0,52

Fortuna 88,00 1,44

Kofola 438,00 0,00

KB 894,50 -1,63

Moneta 72,50 0,55

O2 CR 220,80 -0,99

Pegas 803,00 1,21

Philip Mor. ČR 12 300,00 0,00

PLG 206,20 0,00

TMR 640,00 0,00

Unipetrol 174,00 1,28

VIG 484,50 3,39

Celkový objem (v tisících korun) 635 160,93

Akcie na pražské burze 20. 6. 2016 

n Světové burzy 
prudce rostou. Re-
agují na průzkumy, 
podle kterých s vy-
sokou pravděpodob-
ností Británie  
v EU setrvá. 

Jaroslav Bukovský

Lavina zájmu o britské 
akcie a návrat libry na vý-
sluní, tak reagovaly britské 
finanční trhy na rostoucí 
šance, že Londýn zůstane 
i po referendu platnou 
součástí spolku evropské 
osmadvacítky. 

Britská burza díky tak-
řka tříprocentnímu růstu 
zhodnotila jen během 
pondělka o bezmála čty-
řicet miliard liber, britská 

měna pak včera zažila svůj 
nejúspěšnější den od roku 
2009. 

Vlna optimismu se 
přehnala napříč Evropou, 
kontinentální akciové 
burzy podražily o více než 
tři procenta.  „Brexit už 
podle průzkumů nevede 
a síly jsou vyrovnané, 
což se odrazilo v posílení 

britské měny i tamních 
akcií. S každým dalším 
publikovaným výsledkem 
šetření se ale může situace 
zhoupnout na jednu či dru-
hou stranu,“ uvádí hlavní 
ekonom Deloitte David 
Marek. „Výsledek referenda 
je stále nejistý, z našeho po-
hledu je nicméně hlavním 
scénářem setrvání Británie 

Burzy se otřepaly 
ze strachu z brexitu 

emoce. Čtvrteční vražda britské poslankyně Jo Coxové údajně 
zvrátila preference a v průzkumech začali vést zastánci setrvání 
Británie v EU, což nepochybně ovlivnilo také světové burzy. 
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Případné britské 
vale unii může podle 
nejčernějších scénářu 
připravit Česko i o dva 
procentní body hospo-
dářského růstu. 
Konkrétní odhady, 
o kolik by česká ekono-
mika přišla, se ale různí 
podle dramatičnosti 
brexitu na evropské 
politické scéně. „Brexit 
by ovlivnil náš odhad 
českého růstu v řádu 
desetinek procenta. 
Pokud by byl doprová-
zen politickou nestabi-
litou v dalších evrop-
ských zemích, a tím 
i útlumem evropské 
ekonomiky, bylo by 
následné zpomalení 
výraznější, a to o jeden 
až dva procentní body,“ 
soudí hlavní ekonomka 
Raiffeisenbank Helena 
Horská. 
Většina bank se shodu-
je na tom, že v případě 
brexitu budou muset 
přehodnotit vývoj HDP 
nejen pro Británii a eu-
rozónu, ale také Českou 
republiku a Slovensko, 
které do Británie expor-
tují přibližně 5 procent 
svého HDP. /buk/
      více e15.cz

Brexit 
zasáhne 
i Česko

Vývoj kurzu libry vůči euru

Pramen investig.com

1,35

1,30

1,25

1,20
1. 6. 2016 20. 6. 2016

1,2921

1,2884

v unii,“ dodává analytik Cyr-
rusu Tomáš Menčík.

Podle internetové sázkové 
kanceláře Betfair, vypisující 
kurzy obou výsledků refe-
renda, je nyní pravděpodob-
nost setrvání Británie v unii 
77 procent. „Řada voličů 
obrátila směrem k unijnímu 
scénáři, z čehož těží i burzy,“ 
uvádí analytik Sun Global 
Investments Mihir Kapadia 
pro britský list The Guardian. 
Podle něho byla milníkem 
ve vývoji voličských prefe-
rencí čtvrteční násilná smrt 
poslankyně Jo Coxové. 

Nejvíce burziánských 
sázek směřovalo na bankovní 
tituly. Akcie finančních titulů 
jako Royal Bank of Scotland, 
Lloyds nebo Barclays jen 
během včerejška vzrostly až 
o sedm procent. Ze zápa-
doevropských trhů těžila 
z britského vývoje hlavně 
irská burza, která zažila více 
než čtyřprocentní růstový 
skok.  Silně rostly ale i burzy 
ve Francii, Španělsku, či 
Německu.

http://zpravy.e15.cz/domaci/ekonomika/brexit-podle-ekonomu-srazi-cesky-rust-o-dva-procentni-body-1303193


n Rusko může získat 
rekordní částku pro-
dejem svého ropného 
stříbra. 

Nízké ceny ropy a sankce, 
to jsou hlavní důvody, proč 
se ruské ekonomice příliš 
nedaří. Ekonomika by se 
měla přestat v tomto roce 
propadat, deficit veřejných 
financí by však podle ruské-
ho ministra financí Antona 
Siluanova měl v tomto roce 
dosáhnout čtyř procent 
HDP. Ruský prezident 
Vladimir Putin proto 
uvažuje, že by hospodář-

skou mizerii země vyřešil 
prodejem podílu ve státem 
ovládané ropné společnosti 
Rosněfť, která je největším 
ruským producentem ropy. 
Nejspíše část společnosti 
získá některá z rozvojových 
zemí. Zdroje Bloombergu 
obeznámené se záležitostí 
uvedly, že Rusko by dávalo 
přednost společné smlouvě 
s Čínou a s Indií, které vévo-
dí růstu světové poptávky 
po energiích.

„Žádné upřednostňované 
varianty neexistují… disku-
tuje se nyní o různých mož-
nostech,“ odpověděl však 
dnes mluvčí Kremlu Dmitrij 

Peskov podle agentury Reu-
ters na otázku, zda by stát 
dal přednost tomu, kdyby 
podíl v Rosněfti koupily 
čínské nebo indické firmy.
Prodej do soukromých 
rukou je jednou z možnos-
tí, jak by vláda v Moskvě 
mohla vyrovnat výpadek 
rozpočtových příjmů způso-
bený citelným poklesem 
cen ropy. Ruští činitelé 
předpokládají, že výnos 
z prodeje podílu 19,5 pro-
centa Rosněfti by mohl činit 
nejméně 700 miliard rublů 
(260 miliard Kč), což by byla 
rekordní částka z prodeje 
majetku v Rusku. /čtk/

rusko nemá peníze, 
prodá část rosněfti
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Akcie ČEZ 
 se dne 7. června 

prodávaly za 

460
korun za akcii.  

Včerejší cena 432 korun  
je ale bez nároku 

 na současnou 
dividendu.

PRÁVĚ 
V PRODEJI

KAM ZA PRŮZRAČNOU VODOU? PRYČ Z CIVILIZACE?
PŘECE NA

JADRAN
WWW.LIDEAZEME.CZ

254857/18� inzerce

rekorD. Za prodej podílu v Rosněfti by mohlo Rusko získat 700 miliard rublů, což by byl rekord. 

ČEZ byl pro krátkodobé 
investory titulem se zajíma-
vým vývojem. Ještě 7. června 
se obchodování uza-
víralo s cenou 
460 korun 
za akcii. 
Hned 
v násle-
dujících 
dnech 
ale 
začaly 
akcie 
klesat.

Důvodem 
bylo, že akcie už 
byly bez nároku na 40koru-
novou dividendu s tím, že 
sešup pokračoval až k ceně 
390 korun za akcii. Vývoj 
se ale rychle otočil a včera 
se už prodávaly za více 
než 432 korun. „Hlavním 
důvodem nedávného růstu 
je jak oživení cen elektřiny, 
které navázalo na růst cen 
ostatních energetických ko-
modit, tak také celkový růst 
akcií na světových burzách,“ 
uvedl akciový analytik České 
spořitelny Petr Bártek. Pod-
le banky můžou být akcie 
zajímavou investicí. „Na 
akcie ČEZ máme doporučení 
akumulovat, cílovou cenu 
v současnosti aktualizuje-
me,“ dodává. Nedůvěru ke 
společnosti má investiční 

banka Wood & Company, 
která podle posledního do-
poručení z poloviny června. 
upřednostňuje držení akcií, 

v minulosti je přitom ra-
dila kupovat. Snížila 

také cílovou cenu na 
438 korun, blíží se 
tak té současné 
ČEZ je investory 
oblíbená kvůli vy-
sokému dividen-
dovému výnosu, 

který se současnou 
dividendou přesahu-

je devět procent. Další 
pokračování 40korunové 

dividendy může společnost 
zajistit rozpouštěním rezerv 
a mírným zvýšením výplat-
ního poměru k  80 procen-
tům zisku. /al/

akcie ČeZ 
výrazně rostou

Vývoj akcií ČEZ

Pramen investig.com
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430,9433,4

Akcie se naposledy 
obchodovaly 
s nárokem na 
dividendu 40 Kč
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n Fico za ministrem 
vnitra stojí. Tvrdí, že 
ho bude potřebovat 
během slovenského 
předsednictví v EU. 

Karolína Flaszová

Slovenská vládní koalice 
má problémy, které mohou 
narušit hladké převzetí 
předsednictví Evropské 
unie na počátku července. 
Opozice stále není spokojená 
s vysvětlením kauzy kolem 
ministra vnitra Roberta 
Kaliňáka. Nejmenší člen 
aliance, strana Síť Radoslava 
Procházky, se navíc trhá. 
Podle některých názorů tak 

nemusí mít kabinet Roberta 
Fica dlouhou životnost. 

Dvojka nejsilnější vlád-
ní strany Smer je už delší 
dobu pod tlakem opo-
nentů a médií 
kvůli obchodním 
kontaktům 
s podnikatelem 
Ladislavem 
Bašternákem, 
jehož vládní 
kritici pode-
zřívají z daňo-
vých podvodů. 
Kaliňák přiznal, 
že v roce 2013 
koupil od byznys-
mena podíl ve společnosti 
B. A. Haus, která obchoduje 
s realitami, a že od této firmy 
dostával peníze. 

Kupříkladu lídr Obyčej-
ných lidí Igor Matovič však 
tvrdí, že šéf vnitra v podstatě 
přijal úplatek. „Kaliňák kou-

pil v B. A. Haus šestnác-
tiprocentní podíl 

v hodnotě 1,04 
milionu eur jen 

za 430 tisíc eur. 
Ministr vnitra 
tedy přijal od 
Bašternáka, 
který měl 

problémy s po-
licií, úplatek 

610 tisíc eur,“ 
vysvětlil. Skandál 

se částečně dotýká 
i premiéra, který má od 
Bašternáka pronajatý byt. 
Matovič prohlašuje, že platí 
podezřele nízký nájem. 

Opozice se už jednou poku-
sila Kaliňáka odvolat a nemí-
ní se vzdát. Na včerejší pod-
večer svolala protest před 
bytový komplex Bonaparte, 
kde premiér bydlí. Kolem 
páté hodiny se tam shromáž-
dila tisícovka lidí, kteří drželi 
červené karty a na adresu 
obou politiků skandovali „do 
basy“. Vládní odpůrci minulý 
týden také Ficovi pohrozili, 
že bude čelit vyslovování 
nedůvěry hned první týden 
po převzetí evropské štafety, 
pokud ministra neodvolá. 

Předseda vlády ale za 
členem svého týmu stojí. 
„Kaliňák je historicky nejlep-
ší ministr vnitra, jakého Slo-
vensko mělo, a bude klíčový 
během našeho předsednictví 

v unii,“ prohlásil v sobotu. 
Opoziční a mediální útoky 
označil za snahu o destabi-
lizaci Slovenska. V předcho-
zích dnech se už přitom spe-
kulovalo o možném nástupci 
šéfa vnitra. 

Koalici čtyř stran se při-
tom rýsují i další potíže. Na 
sklonku minulého týdne se 
rozhořel spor ve straně Síť, 
bez které by zbývající usku-
pení neměla většinu. Pět 
poslanců vyjádřilo nespo-
kojenost s Procházkou v roli 
lídra. Partaji přitom odpadli 
tři zákonodárci už krátce 
po březnových volbách, 
když její šéf ohlásil účast ve 
Ficově vládě. Partneři Sítě 
ovšem věří, že koalice není 
ohrožena. 
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Za podíl 
v realitce v hodnotě  

přes milion eur zaplatil 
Kaliňák jen 

430 tisíc
eur. Matovič  

považuje rozdíl  
za úplatek.

Opozice trvá na odchodu Kaliňáka
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n Počet uprchlíků do-
sáhl ve světě rekord-
ního počtu. Na útěku 
je jeden člověk ze 113. 

Množství lidí, kteří loni 
utíkali ze svých domovů, 
dosáhlo loni 65,3 milionu 
lidí. Podle informací Úřadu 
vysokého komisaře OSN pro 
uprchlíky (UNHCR) je to 
rekordní číslo, poprvé počet 
uprchlíků přesáhl šedesát 

milionů a meziročně vzrostl 
téměř o deset procent. Na 
útěku je jeden člověk ze 
113. Zatímco v letech 1996 
až 2011 byl počet uprchlíků 
relativně stabilní, od začát-
ku syrské války v roce 2011 
každoročně roste. Loni jich 
bylo 59,5 milionu, vůbec 
nejvíce od druhé světové 
války.

„Žijeme v nestálém světě“ 
válek a konfliktů a „je logic-
ké, že se lidé chtějí dostat 

do bezpečnějšího světa,“ 
prohlásil vysoký komisař 
pro uprchlíky Filippo Gran-
di, který zprávu v Ženevě 
zveřejnil u příležitosti 
Světového dne uprchlíků. 
Generální tajemník Norské 
rady pro uprchlíky Jan 
Egeland, jehož úřad se 
na zprávě podílel, pova-
žuje uprchlíky za „oběti 
všeobecného ochromení“ 
vlád, „které odmítají převzít 
odpovědnost“. /čtk/

Prchá už 65 milionů lidí

Státy Evropské unie o rok 
prodloužily a rozšířily man-
dát námořní operace EU So-
phia ve Středozemním moři. 
Mise spuštěná loni v létě jako 
součást reakce na migrační 
krizi nyní bude moci také na 
požádání pomáhat s výcvi-
kem libyjské pobřežní stráže 
a námořnictva a prosazovat 
v mezinárodních vodách 
zbrojní embargo OSN.

Operace Sophia, která 
vstoupila do aktivní fáze loni 
v říjnu, má čelit migrační 
vlně ze severního pobřeží 
Afriky především do Itálie. 
Jejím hlavním cílem je ma-
povat cesty, které pašeráci 
lidí používají k převozu mig-
rantů do Evropy, a postupně 
také proti nim zasahovat 
a rozbít jejich „obchodní 
model“. /čtk/

EU rozšířila mandát  
operace ve Středozemí  

POdPOra. „Je to 
historicky nejlepší 
ministr vnitra, jakého 
Slovensko mělo, a bude 
klíčový během našeho 
předsednictví v unii,“ 
prohlásil na adresu 
ministra vnitra Roberta 
Kaliňáka slovenský 
premiér Robert Fico.



n Bývalý severoko-
rejský voják, který 
uprchl z KLDR, vidí 
spásu své země v kra-
janovi, jenž nyní půso-
bí v Česku.

David Vagaday

Velvyslanec v Česku Kim 
Pchjong-il by mohl svrhnout 
diktátorský režim v Severní 
Koreji. Jakožto nepohodlný 
člen vládnoucí dynastie je prý 
doma neuvěřitelně populární. 
Tvrdí to bývalý severoko-
rejský voják, který z KLDR 
uprchl a nyní žije v Londýně. 
Podle něj by Kim Pchjong-il 
chtěl skončit s nynějším vy-
mýváním mozků, hladověním 
a vězeňskými lágry. Současný 
severokorejský vládce Kim 

Čong-un má údajně z Kim 
Pchjong-ila obavy. „Kim Čong-
un si myslí, že je právoplat-
ným vůdcem, ale ve skuteč-
nosti to je Kim Pchjong-il,“ 

citoval britský list Daily Star 
uprchlého vojáka. 

Podle něj lidé 62letého 
diplomata Kim Pchjong-ila 
všichni znají a podporují 
ho. „Severokorejská vláda se 

snaží předstírat, že Kim Čong-
un je pevný v kramflecích, ale 
uvnitř režimu zuří boj o moc,“ 
dodal voják. 

Kim Pchjong-il je synem 
zakladatele stalinistického 
režimu a prvního vůdce 
KLDR Kim Ir-sena a strýcem 
současného diktátora Kim 
Čong-una. Na velvyslanecký 
post v Praze nastoupil loni 
v lednu poté, co byl sedmnáct 
let ambasadorem v Polsku.  
Podle dřívějších spekulací je 
Kim Pchjong-il považován za 
hrozbu pro severokorejské 
vlády kvůli své fyzické podobě 
s otcem Kim Ir-senem a stále 
je údajně pod drobnohle-
dem zpravodajských služeb 
Severní i Jižní Koreje. Podle 
některých expertů ale fakt, že 
je stále živ, naznačuje, že ho 
současný vládce nepovažuje 
za vážnou hrozbu. Více E15.cz
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Na post  
velvyslance v Praze 

nastoupil Kim Pchjong-il 
loni v lednu poté, co byl  

17 let
ambasadorem  

v Polsku. 

KLdr by mohl osvobodit 
nynější ambasador v Praze
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Čína ovládla čtvrtinu 
výkonu superpočítačů 
Čínští technici dokončili 
stavbu Sunway TaihuLight, 
nejvýkonnějšího superpočí-
tače na světě. Zvládá 93 bi- 
liard operací za sekundu, je 
tedy téměř třikrát rychlejší 
než světová dvojka, rovněž 
čínský stroj Tianhe-2. 
Číňané uspěli navzdory 
americkému embargu na 
procesory Intel Xeon a Xeon 
Phi a ovládli tak čtvrtinu 
světového výkonu superpo-
čítačů. /msc/ Více E15.cz

Volbu rakouské hlavy 
státu začal řešit soud
Rakouský ústavní soud pro-
jednává stížnost Svobodné 
strany Rakouska na pre-
zidentské volby. Výpovědi 
potvrdily nesrovnalosti při 
sčítání hlasů. Kandidát pra-
vicově populistické strany 
Norbert Hofer o 30 863 hla- 
sů podlehl nezávislému 
kandidátovi s podporou 

Zelených Alexanderu Van 
der Bellenovi. Soud by mohl 
nařídit opakování voleb. 

Chorvatsko míří 
k předčasným volbám
Chorvatský parlament se 
podle očekávání rozpustil, 
aby po čtvrtečním pádu 
vlády umožnil konání před-
časných voleb. Mimořádné 
parlamentní volby by se 
podle agentury Reuters 
mohly konat zřejmě už 
v září. 

Solar Impulse 2 zahájil 
přelet Atlantiku 
Švýcarský letoun na solární 
pohon Solar Impulse 2 
vyrazil z New Yorku do Se-
villy, kde je očekáván v noci 
na pátek. Přelet Atlantiku 
by měl pilotovi Bertrandu 
Piccardovi trvat devadesát 
hodin. Celková doba letu se 
však může i vlivem povětr-
nostních podmínek změnit.
/čtk/

Krátce

http://zpravy.e15.cz/zahranicni/politika/kldr-by-mohl-osvobodit-nynejsi-velvyslanec-v-cesku-tvrdi-uprchly-korejec-1303085
http://e-svet.e15.cz/technika/cina-ovlada-takrka-ctvrtinu-vykonu-svetovych-superpocitacu-1303037
http://e-svet.e15.cz/technika/cina-ovlada-takrka-ctvrtinu-vykonu-svetovych-superpocitacu-1303037


Milan Kubek 
pálí na  
špatný terč
Že se prezident České lékař-
ské komory Milan Kubek 
vrhá do boje za snížení 
administrativy přidružené 
k lékařskému řemeslu, to by 
se dalo pochopit, ba uvítat. 
Kampaň Zdravotnictví volá 
o pomoc je v plném proudu, 
pacienty je třeba udržovat 
v neustálém napětí a tu 
a tam je postrašit. Proto už 
víme, že chodit k doktorovi 
je něco jako běhat v noci po 
dálnici se zavázanýma očima 
– může se teoreticky stát, že 
to přežijete, ale bude to tak 
trochu zázrak. 

Nyní prezident Kubek 
k únavě a nedostatečnému 
platu přidává další riziko, to-
tiž že lékaři na své pacienty 
ani nevidí přes hory lejster. 
Budiž. Co s tím ale šéf komo-
ry hodlá dělat? Tlačí na stát, 
aby podnikatelům, a tedy 
i lékařům-soukromníkům 
ulevil s daňovou administra-
tivou? Ani trochu. Bojuje za 
jednodušší systém vykazová-
ní péče zdravotním pojišťov-
nám? Ne. Buší na dveře Ústa-
vu zdravotnických informací 

a statistiky, aby lékaři museli 
posílat méně statistických 
dat a formulářů? Ne. Bere se 
za administrativní usnad-
nění plynulého přechodu 
ordinace z jednoho lékaře na 
jiného? Také ne. Místo toho 
si vzal na paškál akredita-
ce kvality péče. Proč? Inu, 
komise, které akreditace 
poskytují, jsou, považte, 
„soukromé“. Dokonce „ko-
merční“! A auditoři hlídající 
standardizované postupy 
kafrají už tak dost rozla-
děným lékařům do výkonu 
jejich poslání.

Nicméně ředitelé nemoc-
nic, kteří s akreditačními 
komisemi zcela dobrovolně 
uzavírají smlouvy, to vidí 
jinak. Standardizace snižuje 
riziko událostí, které mohou 
kromě napáchání reputač-
ních škod přijít nemocnice 
také na ošklivé peníze. Jed-
nou za čas se prostě objeví 
případ záměny dětí v po-
rodnici, vyoperování zdravé 
ledviny místo té nemocné, 
injekční aplikace dezinfek-
čního prostředku namísto 
léku a podobně. Kdyby 
takové případy nebyly, 

nebylo by zapotřebí standar-
dizovat identifikaci pacientů 
a novorozenců, předcházení 
stranovým záměnám nebo 
způsoby uložení léků.

Je v jádru pochopitelné, 
že některé lékaře rozladí, 
když jim jakýsi auditor z „ko-
merční“ komise vysvětluje, 
jak si mají mýt ruce. I na 
to jsou standardizované 
postupy. Jistě už nejsme ve 
čtyřicátých letech 19. století, 
kdy lékař Ignác Filip Sem-
melweis zjistil, že hromadné 
umírání mladých matek na 
horečku omladnic souvisí se 
zanášením infekcí z pitevny 
na porodní sál na rukou stu-
dentů medicíny. Ale riziko 
přenosu infekce od té doby 
nezmizelo. Jen se o mnoho 
řádů zmenšilo. A právě další 
snižování rizik je smyslem 
standardizací a souvisejících 
akreditací kvality. Pokud 
by si ředitelé nemocnic 
nemysleli, že to pro ně dává 
reputační i ekonomický 
smysl, jistě by si razítka od 
akreditačních komisí ze 
svých napjatých rozpočtů 
nepořizovali.

Proč Kubek obrátil palbu 
zrovna na tento terč, je zá-
hada vysvětlitelná snad jen 
jeho obsesivním odporem 
vůči čemukoli „komerční-
mu“ ve zdravotnictví. Což 
je sice paradoxní vzhledem 
k tomu, že Kubek sám je 
soukromým (komerčním!) 
ambulantním internistou, 
ale jiné vysvětlení není 
v dohledu.

Komentář

Martin Čaban

Standardizace snižují 
riziko událostí, které 
mohou napáchat 
reputační škody a přijít 
na ošklivé peníze.
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Tvář dne 

 V tuto chvíli je důležité, aby lidé 
vyjádřili svůj názor na skutečnosti, 
kvůli kterým se odstupuje už 
i v zemích za Uralem,

řekl o kauze slovenského ministra 
vnitra Kaliňáka šéf opozičního 
Křesťansko-demokratického  
hnutí Alojz Hlina
str. 10
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Obrana řeší, jak utrácet
Ve výdajích na obranu je Česko v poslední čtvrtině zemí 
NATO, varuje druhý nejvýše postavený muž aliance Petr 
Pavel. V tempu zvyšování armádních rozpočtů pokulhá-
vají s výjimkou Británie a Řecka všichni evropští členové 
NATO. Že společná obrana leží na bedrech USA, se ví 
dlouho. Jenže bezpečnostní situace se zhoršuje, takže 
Evropa by konečně měla začít něco dělat. Místo toho řeší 
přísnější směrnici o legálně držených zbraních nebo zákaz 
rybářských olůvek.

Podobně jako předchozí summity NATO bude i ten varšav-
ský apelovat na evropské členy a ti svým armádám možná 
mírně přilepší. Víc se asi nestane. Sobotkova vláda volání 
vyslyšela, přidává vojákům čtyři miliardy ročně. Ale stra-
tegické nákupy stále váznou. Úředníci teď údajně vyjed-
návají se Španělskem o dodávce tanků. Žádná koncepce 
přitom s takovou investicí nepočítá. Problém českého 
ministerstva obrany netkví tolik v nedostatku peněz jako 
v tom, zač je vlastně v daném roce utratit.
 Pavel Otto
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Naduté výroky typu, 
že oni za mnou 
budou muset chodit 
s čepicí, ať si nechá 
pro manažery svých 
firem. Ministr je 
správcem státní kasy, 

není pašou, 
který sedí 
na truhlici 
zlaťáků,

Šibenice není argument
Petr Kolman

Ministr vnitra Milan Chovanec nedávno podal správní 
žalobu proti rozhodnutí pražského magistrátu, že nošení 
šibenic na demonstrace není ani přestupek. Připomeňme, 
že o tom, zda je to trestný čin, by musel rozhodnout trestní 
soud. Jako učitel veřejného práva mám velký respekt ke 
svobodě slova, nicméně ani ta nemůže být bez hranic, 
o čemž mluví i doktrína a většina judikatury našich 
i evropských soudů. Zastávám silný názor, že vyhrožo-
vání komukoli šibenicí do demokratické diskuze nepatří. 
Nevidím v tomto jednání přímo trestný čin, nicméně by 
mělo být posuzováno minimálně jako správní delikt, 
který  přesahuje zákonné meze svobody projevu. Šibenice 
nemůže být v právním státě argumentem, je to jen hrubé 
zastrašování. Pro odlehčení si dovolím připomenout 
jednu právnickou anekdotu týkající se šibenic. V jedné 
obci měli zvyk, že nepohřbí nebožtíka, dokud o něm někdo 
neřekne něco pěkného. Jednou oběsili lumpa, násilníka, 
pleticháře, korupčníka a vraha v jedné osobě. Co s ním? 
Pohřbít ho chtěli, ale nic pěkného o něm nikdo říci nemohl. 
Až nakonec jeden radní s právnickým vzděláním našel 
řešení. Ukázal na oběšence a řekl: „Pěkně visí!“ V černém 
humoru jsme my Češi a Moravané dlouhodobými přebor-
níky, nicméně na demonstrace prostě šibenice nepatří. 
Proto by se tomuto hloupému a nebezpečnému jednání 
měla společnost bránit. Nezapomínejme, že správní 
rozhodnutí o spáchání či nespáchání přestupku není 
určeno jen pachatelům těchto činů, ale má i preventivní 
dopad na zbytek společnosti, jak říkají právníci, erga 
omnes. Správní soudnictví by mělo vyslat jasný signál, že 
vyhrožování šibenicemi do moderní evropské demokracie 
prostě nepatří.

Autor je právník a pedagog

Duel

Jak to vidí

Budu hlasovat proti 
a hnutí ANO se mnou, 
bude provizorium. 
Já budu v provizoriu 
a všichni budou 
chodit za mnou a já 
budu rozhodovat 

a oni budou 
chodit 
s čepicí,

řekl o možnosti státního 
rozpočtu se schodkem 
vyšším než 60 miliard 
korun ministr financí 
Andrej Babiš

řekl předseda sněmovního 
rozpočtového výboru  
Václav Votava

n Epocha fosilních pa-
liv si zaslouží čestné 
místo v historii, ale ne 
ve vládních dotačních 
prioritách.

Jiří Koželouh

Na zasedání nejsilnějších 
ekonomik světa před pár dny 
padlo zdánlivě nenápadné 
rozhodnutí: elitní klub G7 
ukončí do roku 2025 doto-
vání fosilních paliv. K tako-
vému kroku vyzývá Meziná-
rodní energetická agentura, 
vážená a dosti konzervativní 
instituce, již několik let. Na-
víc díky Pařížské klimatické 
dohodě je už všem jasné, že 
se svět shodl na postupném 
ukončení éry fosilních paliv.

dvojí podpora
Jednou z velkých a zároveň 
zbytečných překážek pře-
chodu na chytřejší a čistší 
ekonomiku je právě přetr-
vávající masivní dotování 
těžby i spotřeby uhlí, ropy 
a zemního plynu. Podle zmí-
něné Mezinárodní energe-
tické agentury činí přes půl 
bilionu amerických dolarů 
ročně, zatímco podpora 
obnovitelných zdrojů se 
pohybuje kolem 150 miliard. 
Navíc jsou zde další, skryté 
dotace pro fosilní paliva. 
Jejich pálení způsobuje 
znečištění a to pak škody na 
zdraví lidí, přírodě, zeměděl-
ské produkci či na stavbách. 
Ovšem náklady na tyto ško-
dy jsou takzvaně externali-
zovány, tedy neplatí je těžeb-
ní firma nebo elektrárenská 
společnost, ale my všichni. 
Zkrátka kdo vyrábí elektřinu 
z uhlí, dostává vlastně jednu 
podporu od státu a druhou 
od nás všech ze zdravotního 
a nemocenského pojištění.

Podle OECD utratí Česko 
za otevřené subvence ročně 
sedm miliard korun – stát 
například odpouští daně při 
využívání fosilních paliv pro 
výrobu tepla a také pomá-
há napravovat krajinu po 
těžbě. Daleko větší podpora 
fosilních paliv v Česku je 
však v kategorii skrytých 
dotací. Ekonomové z Univer-
zity Karlovy spočítali, že jen 

uhelné elektrárny stojí  
51 miliard ročně na exter-
ních nákladech. Přes tři sta 
tisíc uhelných kotlů a kamen 
zatím nespočítal nikdo. Za 
takto spálené uhlí se navíc 
neplatí ani emisní povolenky 
na rozdíl od uhelných teplá-
ren, které povolenky kupovat 
musejí, byť zatím směšně 
lacino na to, aby pokryly 
způsobené škody.

Bankrot přes noc
Fosilní paliva bez dotací ne-
budou ekonomicky fungovat. 
Například uhelná elektřina 
by byla dražší než nedotova-
ná výroba větrných turbín. 
Na to je třeba se připravit, 
a proto je dobře, že česká 
vláda rozhodla o přípravě 
antifosilního zákona, který 
by naši energetiku a ekono-
miku převedl bezpečně do 
čisté éry.

Teoreticky nejlepší by bylo 
zrušit dotace na všechny 
zdroje energie a všechny 
také nechat zaplatit škody, 
které způsobují. To by ovšem 
poslalo uhelné i jaderné elek-
trárny přes noc do bankrotu, 
případně velmi dramaticky 
zvedlo ceny energií. Reálnou 
cestou tedy nejspíš bude 
postupné snižování subvencí 
doprovázené investicemi 
do obnovitelných zdrojů. 
Koneckonců přesně tohle 
opět doporučuje i zmíněná 
Mezinárodní energetická 
agentura.

Praktické úkoly, které 
z toho plynou pro českou 
vládu (kromě zavedení 
uhlíkové daně pro spotřebu 
fosilních paliv, která není 
pokryta emisními povo-
lenkami), se týkají hlavně 
rozvoje zdrojů čisté domácí 
elektřiny. Je třeba odstra-
nit zbytečné bariéry pro 
instalaci solárních panelů 
na střechy domů. Ale také 
zavést rozumnou podporu 
pro větrné elektrárny ve 
vlastnictví či spoluvlastnic-
tví obcí, farmářů a místních 
lidí. Politici mají nejvyšší 
čas přijít s návrhem novely 
zákona o podporovaných 
zdrojích energie a prosadit ji 
ještě v tomto funkčním ob-
dobí Poslanecké sněmovny. 

dotace z nostalgie
Lidstvo díky využití uhlí, 
ropy a zemního plynu vybu-
dovalo moderní civilizaci, 
a v důsledku i přišlo na to, že 
jejich spalování způsobuje 
změnu klimatu. Naštěstí 
také vyvinulo lepší náhra-
du v podobně efektivně 
využívaných obnovitelných 
zdrojů. Fosilní epocha má 
svoje čestné a nezpochyb-
nitelné místo v naší historii 
a technických muzeích. Ale 
nemá smysl dotovat překo-
nanou technologii jen tak 
z nostalgie.

Autor je programovým  
ředitelem Hnutí Duha

Fosilní dotace? 
Děkujeme, končíme

Pište nám

Vážení čtenáři, zajímá nás, co si myslíte. 
 
Své názory a polemiky zasílejte na nazorye15@cninvest.cz. 
Nebo s námi diskutujte na našem webu (www.e15.cz),  
na Facebooku (www.facebook.com/denike15)  
či na twitteru (@E15news).

muzeální kousek? Uhlí, ropa a plyn pomohly vybudovat mo-
derní civilizaci. Nemá ale smysl je dotovat z pouhé nostalgie. Na 
snímku je uhelná elektrárna Prunéřov.
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n Nechat po dobu 
zaslouženého letního 
odpočinku byt či dům 
nezajištěný je velké 
riziko, letní měsíce 
jsou doslova rájem pro 
zloděje. Pomoci může 
krátkodobé pojištění.

Martin Zika

Na sedm tisíc vloupání do 
domácností vloni zazna-
menala policie, do tří tisíc 
vyrazili hasiči likvidovat po-
žáry, nepočítaně je prasklých 
vodovodních trubek nebo 
poškozené elektroniky vinou 
blesku, prohlásil letos v dub-
nu Michal Herzig, ředitel pro 
bankopojištění v ČSOB. Ne-
chat tedy v době nepřítom-
nosti majetek v domácnosti 
bez jakékoli ochrany je velmi 
krátkozraké. 

Jen na potřebnou dobu
To si ale řada lidí neuvědo-
muje. Varovné jsou napří-
klad statistiky Barometru 
pojištění – testu, který 
má upozorňovat na rizika 
spojená s podceňováním 
nepříjemných životních udá-
lostí. Podle nich 41 procent 
lidí nemá svou domácnost 
pojištěnou. Většina z nich, 
konkrétně 62 procent, při-
tom bydlí v pronajatém bytě 
nebo domě.  

Je jasné, že celoroční 
pojištění domácnosti může 
ve vašem rozpočtu před-
stavovat několikatisícovou 
položku. Pojistná smlouva 
se někdy může stát i pře-
hlídkou výluk, která by vám 
v případě pojistné události 
přinesla spíš bolení hlavy 
než finanční náhradu. 

A tak některé pojišťovny 
nabízejí pojistku jen na 
dobu, po kterou svou do-

Aby návrat z dovolené nezhořkl

Počet platebních karet se 
v České republice od roku 
2003 zdvojnásobil. Platební 
kartu má u nás 95 procent 
lidí starších 15 let. Celkem 
55 procent Čechů vlastní 
dokonce dvě a více karet, 
z toho je naprostá většina 
bezkontaktních. 

Podle průzkumu společ-
nosti STEM/MARK  je mají 
lidé stále ve větší oblibě 
a v kamenných obchodech 
dnes platí častěji platební-
mi kartami nebo nálepkami 
než hotovostí.

Podle statistiky Sdružení 
pro bankovní karty bylo 

v prvním čtvrtletí letošní-
ho roku v České republice 
v oběhu více než 11 milio-
nů platebních karet. To je 
téměř dvakrát více než na 
začátku roku 2003. Podíl 
bezkontaktních karet pře-
sáhl 71 procent a alespoň 
jednu bezkontaktní kartu 

nebo nálepku vlastní už  
80 procent lidí. 

Právě bezkontaktní karty 
přitom pomáhají k tomu, že 
při nákupech v kamenných 
obchodech bezhotovostní 
placení preferuje už 56 pro-
cent Čechů a 17 procent lidí 
platí už jen bezhotovostně. 

Za hlavní výhody placení 
kartou nebo nálepkou 
lidé označují to, že u sebe 
nemusejí mít hotovost 
(73 procent), dále zmiňují 
jednoduchost (57 procent) 
a rychlost platby (56 pro-
cent). /kao/
Více na finexpert.cz

platební kartu vlastní 95 procent lidí starších 15 let

mácnost dočasně opustíte. 
Tu si můžete stanovit sami. 
Produkt zajistí po dobu vaší 
nepřítomnosti komplexní 
ochranu vybavení domo-
va. Pojistné plnění tedy 
můžete získat až do výše 
zvoleného limitu na pořízení 
nových věcí v případě jejich 
poškození, zničení či ztráty 
způsobených třeba požárem, 
velkou vodou, havárií vodo-
vodního potrubí, krádeží či 
vandalismem. 

S aSiStencí i bez ní
Pojišťovny často posky-
tují krátkodobou pojistku 
domácnosti v rámci cestov-
ního pojištění. Například 
u pojišťovny Kooperativa 
jde o produkt Kolumbus 

a pojistné plnění se vztahuje 
na vykradení domu a živelní 
pohromy, ale i na vandalis-
mus, jako jsou vysklená okna 
či zdemolované dveře. Je 
z něj ovšem vyloučena povo-
deň či záplava a důležité je, 
že v tomto případě nemů-
žete počítat s asistenčními 
službami. 

I u České pojišťovny zís-
káte krátkodobou pojistku 
domácnosti v rámci cestov-
ního pojištění, výsledná cena 
ovšem zahrnuje i cestovní 
pojištění a pozor, také asis-
tenční služby.  

nepodcenit ani nepřecenit
Mimořádně důležité je 
u krátkodobé varianty stejně 
jako v případě celoroční 

pojistky stanovení hodnoty 
domácnosti. Častým problé-
mem je takzvaná podpojiš-
těnost, tedy stanovení příliš 
nízké hodnoty. Je jasné, že 
nemáte-li domácnost pojiš-
těnou na odpovídající cenu, 
v případě pojistné události 
dostanete od pojišťovny 
méně peněz, než jste si před-
stavovali. Ale pozor, v přípa-
dě vyšší pojistné částky máte 
nárok na plnění pouze do 
výše hodnoty domácnosti či 
nemovitosti. 

Takže pokud jste svou 
domácnost v hodnotě 500 ti- 
síc korun pojistili na jeden 
milion a v důsledku živelní 
katastrofy dojde k jejímu 
úplnému zničení, od pojiš-
ťovny dostanete 500 tisíc. 

Proto není dobré stanovení 
hodnoty podcenit, ale na-
opak si dát s jejím vyčísle-
ním před uzavřením pojistky 
práci. Návod, jak to udělat co 
nejlépe, najdete na webo-
vých stránkách pojišťoven či 
na finančních portálech. 

ani u moře neJSte bezbranní
Součástí pojistky opuštěné 
domácnosti bývají také asi-
stenční služby, které zajistí 
rychlou nápravu případných 
škod. Jsou zpravidla posky-
továny nonstop 24 hodin 
denně a zajišťují služby 
instalatéra, elektrikáře, 
plynaře, topenáře, sklenáře, 
pokrývače či zámečníka. 

Rozsah a typy poskyto-
vaných služeb jsou dány 
smlouvami poskytovatelů 
s pojišťovnami. Pokud se 
například vyhříváte někde 
na pláži a přijde vám zpráva, 
že váš byt byl vytopen v dů-
sledku prasklého vodovodu, 
zavoláte na linku svého 
pojišťovacího ústavu a infor-
mujete jej o svém problému. 
Asistenční služba pojišťovny 
by měla dát vše neprodleně 
do pořádku. 

Kromě zabouchnutých 
dveří a technických zásahů, 
jako je oprava poškozených 
dveří a rozbitých oken, od-
stranění závad na elektro-
instalaci, oprava prasklého 
vodovodního potrubí či 
ucpaného odpadu, nabízejí 
některé pojišťovny i specia-
lity. Česká pojišťovna zajistí 
ostrahu opuštěné domác-
nosti i náhradní ubytování 
v případě, kdy je domácnost 
neobyvatelná. Triglav pojiš-
ťovna poskytuje asistenci při 
hospitalizaci klienta, zajistí 
hospodyni či opatrování 
dětí a třeba i péči o zahradu 
a pokojové rostliny. 

Autor je publicista

BEZSTAROSTNÝ ODJEZD. Krátkodobou pojistku domácnosti lze sjednat v rámci cestovního pojištění. 

finexpert.e15.cz
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chlumský točí Špunty  
na vodě

Jiří Langmajer, Hynek Čermák 
a Pavel Liška ztvární hlavní 
role v chystaném snímku 
Jiřího Chlumského Špunti na 
vodě. Snímek se začal natáčet 
před několika dny a do kin jej 
uvede 13. dubna příštího roku 
distribuční společnost Biosop. 
V dalších rolích se objeví 
například Tatiana Vilhelmo-

vá, Anna Polívková a Jana 
Kvantiková.

Loket otevřel tři  
nová muzea
V Lokti na Sokolovsku mají 
návštěvníci od včerejška 
možnost navštívit tři nová 
muzea. V rodinném minipi-
vovaru Florián spustilo svůj 
provoz pivovarské muzeum, 
v přilehlé budově se ote-

vřelo muzeum lázeňských 
pohárků a novinkou je také 
muzeum tajných spolků na 
náměstí.

rekordní dory

Novinka studia Pixar Hledá 
se Dory za první víkend 
v amerických kinech utržila 
136 milionů dolarů. To je 
nejlepší start animovaného 
filmu v historii. /čtk, sul/

Krátce

Animátor se v Česku uživí

Tipy

AMC • 22.00

ŠumAř nA střeŠe

Ve filmové adaptaci 
slavného muzikálu je 
hlavní postavou Tevej, 
židovský rolník za dob 
carského Ruska, který 
se snaží uživit rodinu 
a udržet si židovské 
tradice navzdory 
odporu vrchnosti.
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n Kromě sci-fi Ikarie 
XB 1, která se promí-
tala v sekci Cannes 
Classics, Česko v le-
tošním programu 
nejslavnějšího filmo-
vého festivalu v Can-
nes reprezentoval 
Jan Saska z FAMU se 
svou šestiminutovou 
animovanou černou 
komedií Happy End. 
Absolventský snímek 
s myslivci, trakto-
ristou, favoritem, 
mrtvolou a s alkoho-
lem letos také vyhrál 
Mezinárodní soutěž 
studentských filmů 
na festivalu Anifilm 
v Třeboni.

Iva Přivřelová

 Děj vašeho filmu Happy 
End hodně připomíná 
historku, se kterou jsme 
se strašili po večerech jako 
děti.
Ano, to je ona. Tedy já ji 
slyšel už jako vtip, když jsem 
byl starší. Moc mě neroze-
smál, ale líbilo se mi, jak 
jsou v něm věci kauzálně 
propojené.

 S první verzí Happy 
Endu jste absolvoval 
bakalářské studium na 
Univerzitě Tomáše Bati. Jak 
vypadala?
Měla formu animatiku, 
byla tedy nakreslená myší, 
docela punk. Ale bylo to 
srozumitelné, takže mi ji 
vzali jako hotový film. Na 

UTB vědí, že vyrobit za rok 
pětiminutový animák je na 
hraně možností. Na FAMU 
mi dovolili na něm pokra-
čovat. Říkal jsem si, že už 
to jen výtvarně doladím 
a budu to mít rychle. Nako-
nec to trvalo tři roky.

 Happy End se letos pro-
mítal i na festivalu v Can-
nes. Díky tomu se o něm 
hodně psalo, ovšem kromě 
Anifilmu ještě v Česku moc 
k vidění nebyl.
Párkrát se promítal i na 
večerech iShorts. Ale jeho 
práva, hlavně ta na hud-
bu, jsou ošetřená jen pro 
festivalové účely. Na uvedení 
v zahraniční televizi nebo 
v kinech jako předfilm se 
musejí napsat nové smlouvy, 
což teď řeší produkční Ka-
mila Dohnalová. Já nestíhám 
odpovídat ani na e-maily od 
všech festivalů, kde nám film 
vzali do programu. 

 Festival v Cannes je ob-
rovskou akcí s mnoha filmy. 
Jak vypadalo tamní uvedení 
vašeho šestiminutového 
snímku? 
Sekce Quinzaine des Réali-
sateurs, do které nás přijali, 
stojí trochu bokem hlavního 
programu. Lidi, kteří se jí 
účastní, jsou hodně pospolu. 
Festival má zájem o net-
working, snaží se filmaře, 
které považuje za nadějné, 
podporovat. Zve je na obědy, 
seznamuje s lidmi, kteří 
jim můžou pomoci s dal-
ším projektem. Happy End 
promítali v pásmu různých 
krátkých filmů, nešlo jen 
o animáky nebo o studentské 
snímky. Reakce byly vřelé, až 
jsem se divil, když je ten film 
v něčem dost český. 

 Párkrát se Happy End promítal na večerech 
iShorts. Práva na použitou hudbu však jsou 
ošetřená jen pro festivalové účely. Na jiné 
uvedení se musejí napsat nové smlouvy. 

 Plánujete už celovečerní 
debut?
Všiml jsem si, že se někdo 
blýskne krátkým filmem 
a vzápětí natočí celovečerák, 
který moc dobře nedopadne. 
Asi to je dané i tím, že nabíd-
ky na dlouhý film chodí hned 
poté, co se vám něco povede, 
takže jste ještě vyšťavený 
předchozí prací. Musíte 
nabrat inspiraci, orazit si. 
Proto mi vyhovuje, že teď 
můžu spolupracovat s Míšou 
Pavlátovou a získat tak zku-
šenosti na něco svého. 

 Jak vidíte stav české 
animace? V kinech z ní moc 
vidět není…
Se zvedající se úrovní škol se 
situace zlepšuje. Animova-
ných snímků vzniká hodně, 
letošní Anifilm mi třeba 
přišel hodně našlápnutý. Mi-
mochodem v rámci Anifilmu 
vznikl web Aniont, videoté-
ka krátkých animáků pod 
dohledem dramaturgů. Její 
pomocí se filmy taky můžou 
dostat k publiku. 

 Může se člověk v Česku 
uživit jako animátor? 
Může. Pokud nemá problém 
s reklamou, uživí se v po-
hodě. Ale i nabídek, které 
nejsou morálně zatížené, je 
dost. Mně většinou vycháze-
lo, že jsem mohl kývnout na 
věc za dobré peníze, kterou 
jsem si mohl dát i do portfo-
lia. Sem tam se objeví nějaký 
filmový projekt, k němuž se 
dá přidat. Také můžete pra-
covat na počítačových hrách. 
Asi musíte mít štěstí a dobré 
kontakty. Ale jde to. 

Autorka je spolupracovnicí redakce

Celý rozhovor e15.cz

http://zen.e15.cz/kultura/jan-saska-animace-v-cesku-opet-jede-1303079


Foto dne 

Výročí týdne

| 16 | NAKONEC
Fo

to
 re

ut
er

s

TrOjsKý Kůň. 
Výška: šest metrů, 
váha: přes dvě tuny. 
To je kybernetický 
kůň, který před 
univerzitou v Tel 
Avivu upozorňuje na 
týdenní mezinárodní 
konferenci věno-
vanou nebezpečí 
kybernetických úto-
ků. Kůň je sestaven 
z tisíců různých částí 
televizorů, počíta-
čů a smartphonů, 
které byly infikovány 
nejrůznějšími viry 
a malwarem.
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n Psát o fotbale v době 
evropského šampio-
nátu může připomínat 
pověstné nošení dříví 
do lesa. I tento sport má 
ovšem na kontě udá-
losti překračující jeho 
hranice. Dvě z nich se 
datují 22. června 1986.

Ve čtvrtfinále mistrovství svě-
ta v Mexiku na sebe narazily 
Argentina a Anglie. Rivalita 
obou týmů se datovala od 
šampionátu v roce 1966, 

kdy Argentince rozezlilo, 
že je manažer anglického 
týmu označil za „zvířata“. 
K výbušné situaci přispěla 
i válka o Falklandské ostrovy. 
Argentinci měli pocit, že mají 
Angličanům co vracet. Navíc 
ve svém středu měli možná 
nejlepšího fotbalistu všech 
dob, Diega Maradonu. Angli-
čany pro změnu táhl nejlepší 
střelec turnaje Gary Lineker.

Přes územní převahu se 
Argentinci až do 51. minuty 
nedokázali prosadit. V tom 
okamžiku svedli vzdušný sou-
boj právě Maradona s anglic-
kým brankářem Shiltonem 

a balon po něm 
skončil v síti – 114 tisíc diváků 
na stadionu a další u televizí 
viděli, že Maradona dostal 
míč do brány rukou. Nikoli 
však tuniský rozhodčí Ali 

Bin Nasser, který gól uznal. 
Na tiskové konferenci po 
zápasu Maradona uvedl, že 
branky dosáhl „trochu hlavou 
a trochu rukou boží“. Od té 
doby vstoupila tato branka do 
historie jako „boží ruka“.

Až  mnohem později při-
pustil: nešlo o boží ruku, ale 
o jeho, a Angličanům se omlu-
vil. To mu ovšem nebránilo, 
aby loni tuniského rozhodčí 
Nassera navštívil, věnoval mu 
dres argentinské reprezentace 
a nazval ho „věčným příte-
lem“. asi tušil, že bez jeho „po-
moci“ by se tehdy Argentina 
nestala mistrem světa.

Co si o tom mysleli Angliča-
né a zbytek světa, je zřejmé.  
Legendárním se stal tento 
zápas ještě kvůli jednomu 
momentu. V 55. minutě opět 
zaúřadoval Maradona. Na 
vlastní polovině se zmocnil 
míče, obehrál pět soupeřů 
včetně brankáře a zvýšil na 
2:0.  Tato branka byla v roce 
2002 v anketě FIFA zvolena 
za „gól století“. Angličané sice 
ještě snížili na 1:2, vyrovnat 
však už nedokázali. Argentin-
ci splnili svůj cíl. Pro mnohé 
z nich bylo tehdy důležitější 
porazit Angličany než vyhrát 
šampionát. /mec/

jak si Maradona půjčil ruku od Boha
Ve čtvrtfinále 

mistrovství světa  
v Mexiku před 

30 lety
sehrála klíčovou roli 

Maradonova  
„boží ruka“.
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